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ÉVKÖZI 32. VASÁRNAP                             C év                                                     1- 3 oldal 
 
Olv.: 2Makk 7,1-2.9-14 -  2Tessz 2,15-3,5 – Lk 20,27-38 
A föltámadás kérdése 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTBESZÉDE 
 
KEDVES TESTVÉREK! 
 
Ezen a mai szép napon, amikor egy kicsi gyermeket, egy újszülöttet fogadunk be a 
közösségünkbe, hitünk szerint egy élő közösségbe, akkor az ember szívesen választott volna 
másfajta szentírási részeket, de hát ez adatott meg nekünk és majd észre veszik a Testvérek, 
hogy még bizonyos értelemben ajándéknak is mondható ez az üzenet. 
Ez a mai vasárnap egy egészen sajátos kérdést állít elénk, a föltámadás, az örök élet 
kérdését. Igazából az embert mindig is foglalkoztatta, hogy mi van a halál után. Mit jelent 
az, hogy föltámadás? De ha egy kicsit előbbről kezdjük, akkor azt hiszem, hogy az 
embereket nagyon sokszor ez a kérdés izgatja, hogy 
 

miért tartozik össze a születés meg a halál? 
Miért kell meghalni? 

 
Olyan érdekes, az emberek általában azt nem kérdezik meg, hogy miért születünk meg. 
Hálátlannak tűnik számomra ez a kérdés: “ miért tartozik a halál a születéshez? Miért kell 
meghalni az embernek? “ Többet kellene azt hiszem azzal foglalkozni, hogy mekkora 
ajándék az, hogy az ember megszületik. Mekkora ajándék az, hogy az ember kinyílhat a 
világ felé. Megismerheti ezt a gyönyörű szép világot, megismerheti az embereket. 
Emberekkel kapcsolatban lehet, összetartozhat, közösségben élhet. Mind, mind csodálatos 
ajándék és ez csak azoknak adatik meg, akik megszülettek. 
 
Miért kell meghalni? 
Nem is olyan túl régen beszéltem erről, hogy az Istennek ez a válasza nekünk embereknek, a 
bűnbe keveredett embereknek. Így válaszol az Isten. Igazából meg akar bennünket menteni, 
a bűn ellenére is és ez a megmentés a halálon át történik. Szokatlan válasz. Hihetetlennek 
tűnő válasz. Bizony azt gondolom, hogy a mi keresztény gondolkodásunknak talán a 
legnehezebb feladata a föltámadás kérdésére valamilyen fajta választ adni. Mégis 
megkíséreljük ezen a mai vasárnapon. Ha nagyon egyszerű választ akarnék adni, akkor ezt 
mondanám: 

“ A föltámadás garanciája az Isten Mindenhatósága!” 
 
Jól jegyezzük meg ezt a mondatot: a föltámadás garanciája az Isten Mindenhatósága. A 
teológusok és a biblikusok, amikor ezzel a kérdéssel foglalkoznak, akkor alapvetően az a 
kérdés merül fel, hogy az Isten, aki a semmiből tud teremteni, miért ne tudna más választ  
adni az embernek? Innen már ez a hit kérdése. 
Mit is kezdünk ezzel a válasszal? Egyébként Jézus többször is foglalkozott ezzel a 
kérdéssel, csak talán ez nem kapott nagyobb hangsúlyt még a Szentírásban sem. Lukács 
evangéliumában olvasunk ezzel kapcsolatosan, amikor Jézus azt mondja a kérdezőknek, 
 

“ ha ismernétek Isten Hatalmát, akkor föl sem tennétek ezt a kérdést! “ 
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De hát mi emberek kíváncsiak vagyunk. Minket embereket izgat ez a kérdés, újra és újra 
föltesszük  és úgy tűnik, hogy nagyon nehéz fölnőni ehhez a titokhoz. Gondoljunk csak az 
apostolokra, akiket Jézus igazán fölkészített és értetlenkedtek. Gondoljunk csak az 
asszonyokra, akik a végső tiszteletet akarták megadni Jézusnak, egyáltalán nem abban a 
szellemben, hogy hittek a föltámadásban. Mégis úgy gondolom, hogy nekünk ezzel a 
kérdéssel meg kell birkózni, mert az életünknek, hívő életünknek egy sarkalatos kérdése. 
Hiszen, ha csak ebben a világban hiszünk, akkor szerencsétlenebbek vagyunk, mint a 
hitetlenek. 
 
Testvérek! 
Most, amikor egy kicsi gyereket keresztelünk, mintegy ennek a kicsi gyereknek a 
megszületése sietett az én segítségemre, hogy olyan módon tudjak válaszolni erre a 
kérdésre, ami kézzelfogható lehet mindegyikünk számára. Gondoljunk csak arra, hogy egy 
ember elindul az édesanyja méhében, ott kifejlődik. De ez a hely nem egy végleges hely a 
számára. Egyszer el kell hagynia ezt a helyet. Szenvedések közepette történik ez és egy új 
világra születik. Egy teljesen új dimenzió nyílik meg a számára. Nagyon érdekes, hogy Pál 
apostol is sejteti ezt a képet, ezt a hasonlatot, amikor azt mondja, hogy mi élünk ebben a 
világban, de ez nem a végleges otthonunk. Ezt a helyet egyszer el kell hagyni. Fájdalmak 
közepette történik ez. Senki sem tudja azt, hogy milyen körülmények között hal meg. De át 
kell lépni egy kaput, vagy át kell lépni egy kapun és egy egészen új világ, egy egészen új 
dimenzió nyílik meg az ember számára. Ezt mondja a teológia feltámadásnak, örök életnek. 
Erről beszél Pál apostol, amikor azt mondja, elvetik az embert romlandóságban és föltámad  
romolhatatlanságban. Elvetik dicstelenségben és föltámad dicsőségben. Ezt a titkot jeleníti 
meg nekünk Jézus, amikor haláltusája közepette az Istennek ajánlja a Lelkét: “ Atyám, 
kezedbe ajánlom Lelkemet.” 
 
Mi a feltámadás? Azt mondtam garancia, a feltámadás garanciája az Isten Mindenhatósága. 
Az az Isten, aki életet teremt, az az Isten ezt az emberi életet meg akarja menteni és ezen a 
módon történik ez a megmentés. Az örök élet hite, a feltámadás hite, a halálon túli élet hite 
valamiképpen ebből táplálkozik. 
 

Mondhatnám azt, hogy föltámadunk az Életre! 
 
Mi az élet? Érdemes bizony ezen is elgondolkodni és talán akkor a titokhoz  közelebb 
kerülünk. Az élet nem eszem-iszom. Ez csak feltétele az életnek. Ez a kicsi gyerek még azt 
se tudja, mit jelent enni. Tehát az ő élete valamit kijelent erről a titokról a számunkra. De 
gondoljunk csak egy kicsi gyerekre, egy mosolygó arcú kicsi gyerekre, aki huncut szemével 
felénk fordul. Nem ez az élet, ami belőle kiragyog? Gondoljunk az anyáknak az 
áldozatosságára, az idősek bölcsességére. Az élet, az ő életük több, mint az emberi élet 
funkciói. 
 
Testvérek! 
Bizony ezen érdemes elgondolkodni. Akkor, amikor erről van szó, hogy feltámad az ember 
az életre, akkor ez egy másfajta élet, mint ami az itteni életünk. Ezt olvastuk az Írásban is és 
 

erről beszélnek Jézus föltámadásával kapcsolatosan is, 
hogy Szellemi Testben támad föl. 
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A szellem, az ember szelleme nem az eszem-iszom által fejeződik ki, hanem ahogy 
mondtam, a gyerek mosolyában, az anya áldozatosságában, az idősek bölcsességében. Erről 
a szellemről van szó. Vagy akár mondhatnám azt is, hogy ennek a másik világnak az 
atmoszférája az Isten. Gondoljanak egy családra. Bemegy az ember egy otthonba és vannak 
olyan otthonok, ahol a béke, a szeretet árad. Ez a béke, ez a szeretet nem a bútorok, nem a 
gyönyörű vázába tett virágcsokor, hanem valami más. Az otthonnak van egy atmoszférája. 
Úgy gondolom, hogy a mennyország atmoszférája az Isten. Ő teremti meg. Ez a halál utáni 
élet, ez a feltámadott élet, - ahogy ma hallottuk a Szentírásban,- ez azt jelenti, hogy 
valamiképpen 
 

olyanok leszünk, mint az angyalok és igazán Istenhez tartozunk. 
 
Ez az, ami kifejezi az örök életet, a feltámadott életet. Nagyon, nagyon izgalmas és lényeges 
kérdése ez a mi mindennapi életünknek. Ha erre figyelek, hogy úgy élnek, mint Isten 
angyalai, akkor ez mindjárt válasz erre a hihetetlen történetre, amit hallottunk ezzel a hét 
férfi emberrel, meg asszonnyal kapcsolatosan. Jézus azt mondja, hogy ők már nem 
nősülnek, nem házasodnak, úgy élnek mint Isten angyalai és Istenhez tartoznak. Istenben 
pedig nincs halál. Isten maga az Élet! Ő Ábrahám, Izsák és Jákob Istene, már az Ószövetség 
is erről beszél. Nem a holtak Istene. Tehát azt gondolom, hogy valami muníciót ebből 
vehetünk magunknak. Nem hiszem, hogy Önöket  teljesen meg tudtam győzni ebben a 
kérdésben. Jézusnak sem sikerült az övéit meggyőzni, az apostoloknak sem, a nagy 
teológusoknak sem, hiszen egy olyan kérdés ez, ami örökké, szinte nap mint nap izgat 
bennünket. 
 
Még a fogalmakkal kapcsolatosan, hogy mélyüljenek bennünk. Azt szoktuk kérni, hogy 
örök világosság fényeskedjék nekik. Örök nyugodalmat adj nekik. Ez azért sajátos 
megfogalmazás, mert ez azt is jelenti, hogy ott már nincs verseny, ott már nem kell 
bizonyítani, ott már nem kell teljesíteni. Ez fejeződik ki ebben.  
Vagy amikor azt mondjuk, hogy Istennél lesznek a mennyben, a mennyországban, ezzel a 
fordulattal azt akarja  mondani az egyház, hogy úgy tartozunk az Istenhez, hogy már semmi 
és senki nem tud bennünket elszakítani Tőle. Ez a mennyei élet és ez határtalan. 
A harmadik gondolat a szentek közössége, hogy fogadja be őket az Úr a szentek 
közösségébe. Ez pedig valamiképpen azt akarja kifejezni, hogy akikkel szeretetben 
összetartozunk, az a szeretetkapcsolat örökre megmarad. 
 
Testvérek! 
Van-e feltámadás? Mit jelent a feltámadás hite? Mit jelent az örök élet hite, mit a halál utáni 
élet? Keressük a választ.  
 

Számomra egyetlen válasz van: a feltámadás garanciája az Isten Mindenhatósága!  
 
Ne akarjuk beszűkíteni az Istent, a mi emberi kategóriáinkba. Engedjük, hogy az Isten 
mindazt megtegye, amire képes. Boldog lehet az, aki ezt már valamiképpen sejti ma is és 
aki ennek részese, a halál utáni, egy egészen más dimenziójú életnek.  
 
 

+  A M E N  + 


